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قراردادهای ابتدایی 
برای ساخت ۴ میلیون خانه

شرق: بحث مســکن، قیمت فروش هر متر در  �
مناطق مختلف و میــزان افزایش اجاره همچنان 
خبرســاز اســت و به نظر می آید دولت سیزدهم 
هم مراحل ابتدایی ســاخت چهار میلیون مسکن 
در چهــار ســال را پیــش گرفته اســت. به تازگی 
عضو کمیســیون عمران مجلس از انعقاد قرارداد 
ســاخت دو میلیــون مســکن خبــر داد و گفت: 
می خواهیم رؤیای ۳۰ ساله داشتن مسکن به هفت 
تا هشــت ســال کاهش پیدا کند. اقبال شاکری که 
در مراســم اختتامیه بیســت و یکمین نمایشــگاه 
صنعت ســاختمان ســخن می گفــت، در توضیح 
گفت: صنعت ســاختمان موتــور متحرک اقتصاد 
اســت، همه فعالیت های اقتصــادی دیگر نیز در 
این زیرســاخت فعالیت می کنــد، اقدامات خوبی 
در ایــن راســتا در حال انجام اســت؛ بــرای مثال 
تفاهم نامه ساخت دو میلیون مسکن مسکونی در 
وزارتخانه منعقد شــده است. او افزود: در بودجه 
۱۴۰۰ نیز ســاخت حــدود یک میلیــون و ۲۰۰ هزار 
واحد مســکونی پیش بینی شده است؛ یعنی حتی 
ســاخت یک میلیون مسکن در ســال که وعده آن 
از طرف دولت داده شــده حدود ۲۰۰ هزار کمتر از 
چیزی اســت که در بودجه ۱۴۰۰ پیش بینی شده و 
ساخت این تعداد مسکن مشــکلاتی مثل تورم را 
نخواهد داشــت؛ چراکه از منابع دولتی نبوده و با 
همــکاری بانک ها خواهد بــود. بانک هایی که در 
این راستا همکاری نکنند، خود را محروم کرده اند. 
او در ادامــه به قانون تازه  تصویب شــده مرتبط با 
مســکن هم پرداخت و دراین بــاره گفت: با قانون 
مالیات بر خانه های خالی به دنبال بازگشت آنها به 
چرخه اقتصادی کشور بودیم که حدود یک میلیون 
واحد مسکونی از طریق قانون به چرخه اقتصادی 
بازگــردد. علاوه بر ایــن قانون مالیــات بر عایدی 
سرمایه نیز وجود دارد که انگیزه را برای سوداگری 
در بازار مسکن کاهش می دهد. می خواهیم رؤیای 
۳۰ساله داشــتن مســکن به هفت تا هشت سال 

کاهش پیدا کند.
خبرسازشدن ساخت میلیونی مسکن در دولت 
سیزدهم در حالی اســت که در ماه ها و سال های 
گذشته بارها اخباری از شدت گرفتن خرید ملک در 
کشورهای همسایه از ســوی ایرانیان مطرح شده 
اســت. روز گذشــته نیز رئیس اتحادیه مشــاوران 
امــلاک دراین باره گفت: «ایرانی هــا آپارتمان خود 
را در دوبی رها کردند و برگشــتند». مصطفی قلی 
خســروی که با ایسنا سخن می گفت، با بیان اینکه 
وعــده اقامت با خرید آپارتمــان در ترکیه و دوبی، 
سرابی است که بعضی هم وطنان عزیز گرفتارش 
می شــوند گفت: به  دلیل مشــکلات زندگی، نبود 
شــغل و فشــارهای اقتصادی در ترکیــه، دوبی یا 
قبرس بســیاری از هم وطنان مجبــور به ترک این 
کشــورها شــده اند؛ به طوری که در فرودگاه دوبی 
خودرویشان را رها کردند و آمدند و دیگر سراغی از 

آپارتمان خود نگرفتند.
خســروی ادامه داد: آدم دلش می ســوزد که 
سرمایه های ایرانیان عزیز به خرید آپارتمان و ملک 
در ترکیه اختصاص پیدا می کند و بســیاری از آنها 
مال باخته می شــوند. در تبلیغات شبکه های ترکی 
و عربــی طوری وانمود می شــود کــه در ترکیه یا 
دوبی همه چیز گل و بلبل اســت و با وعده اقامت، 
ســرمایه ها را از دیگر کشــورها جذب می کنند اما 
بارهــا پیش آمده که این کشــورها بــه بهانه های 
مختلف از دادن اقامت امتنــاع می کنند و قوانین 
با تغییر مســئولان آن کشــورها عوض می شــود. 
او دراین باره و در توضیــح گفت: تعداد معاملات 
ماهانــه در شــمیرانات به حدود یک ســوم تعداد 
خانه هایی که ایرانیان هر مــاه در ترکیه خریداری 
می کنند رسیده است؛ ماه گذشته ۲۵۹ فقره خرید 
مســکن در منطقه یک تهران داشتیم، در حالی که 
ایرانی هــا حدود ۷۰۰ خانــه در ترکیه خریدند. این 
فاجعه ای اســت که بعــدا صدایــش درمی آید. 
درســت است که ترکیه کشــور همسایه و دوست 
ماســت ولی معمولا قوانین و مقررات آن با تغییر 
رؤسا عوض می شــود. هیچ تضمینی وجود ندارد 
که دولت بعــدی، املاک ایرانیان مقیــم ترکیه را 
مصادره نکند. ممکن است به قدری مالیات برای 
خانه وضع کنند که رقمــش از ارزش ملک بالاتر 
باشد. رئیس اتحادیه مشاوران املاک با توصیه به 
هم وطنان برای خرید مسکن در ایران گفت: خرید 
مســکن، امن ترین ســرمایه گذاری در ایران اســت 
و همواره ســرمایه را در مقابل تــورم مصون نگه 
می دارد. از قدیم می گفتند ملک را بخر پنج ســال 
نگه دار بعد از پنج ســال، ملک تو را نگه می دارد. 
چــرا هم وطنان عزیــز باید به کشــورهای اطراف 
بروند و ســرمایه خود را از دست بدهند؟ خسروی 
با بیان اینکه خطرات خرید مســکن در کشورهای 
اطراف را بارها گوشزد کرده ام، خاطرنشان کرد: در 
قبرس و گرجســتان موارد متعدد کلاهبرداری به 
بهانه اقامت را شاهد بودیم. مواردی مثل ساختن 
ســند صوری، فروش آپارتمان با چند برابر قیمت 
واقعــی یا فــروش خانه در اطراف شــهرها که از 
هیچ امکاناتی برخوردار نیستند، از جمله مشکلاتی 
بوده که برای هم وطنان ایجاد شــده است. با این 
وضعیت و شــدت گرفتن علاقــه ایرانیان به خرید 
ملــک در کشــورهای همســایه حالا بایــد منتظر 
تصمیم های آینده و همچنین نتیجه برنامه ساخت 
چهار میلیون مسکن در چهار سال و تأثیر آن بر این 

روند و آینده وضعیت ایران در حوزه مسکن بود.
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دولت سیزدهم چه برنامه ای برای منابع نفت و گاز مشترک دارد؟

داستان ادامه دار قبوض برقسرنوشت مبهم میادین مشترک
شرق: چندماهی اســت که قبض برق برخی  �

مشــترکان و میــزان مبلغ و هزینــه مصرف برق 
خبرساز شده و با حاشیه هایی روبه رو است. پس 
از انتشــار قبض برق فوتبالیســت معروف که با 
بحث هایی درباره ضرورت آزادسازی قیمت برق 
و همچنین پرداخت یارانه به اقشــار فرودســت 
همراه بود، حالا مشــترکانی می گویند هزینه برق 
آنها به تازگی با شــیب و شــدت بالایی افزایش 

یافته است.
 در تازه ترین خبــر توانیر اعلام کرده قبض برق 
مشــترکانی که در محاســبه قیمت ابهــام دارند 
بررسی می شود و امکان تقسیط مبلغ قبوض برای 
سهولت پرداخت مردم هم وجود دارد. در این باره 
معاون برق و انرژی وزارت نیرو با اشاره به دستور 
ویژه وزیر نیرو به شــرکت های توزیع سراسر کشور 
درباره بررسی قبض برق مشترکانی که در محاسبه 
قیمــت ابهام دارند، با بیــان اینکه رقم های بالای 
قبض برق در کمتر از ســه درصد مشترکان بسیار 
پرمصرف دیده می شود، گفت: با بررسی قبض های 
صادر شده امســال در شرکت توانیر مشخص شده 
اســت که حدود ۸۲ درصد (۲۵ میلیون مشترك) 
کمتر از الگوی تعیین شده (در مناطق معتدل ۳۰۰ 
کیلووات ساعت) مصرف برق داشته اند که جا دارد 
از همکاری آنها در مدیریت پیك تابســتان امسال

 قدردانی شود.
 همایــون حایــری در ادامه افــزود: برای این 
گــروه از مشــترکان فقــط هفت  درصــد افزایش 
ســالانه بر اســاس مصوبــه دولت اعمال شــده 
که قبض بــرق عمده این مشــترکان رقم بســیار 
پایینــی اســت. حایــری بــا بیــان اینکــه حدود 
۱۵ درصد مشــترکان، مابین الگوی تعیین شــده تا 
دو برابــر الگو مصرف داشــته اند، ادامه داد: برای 
این دســته از مشــترکان علاوه بر افزایش سالانه 
هفت  درصد تعرفه، مشمول ۱۶ درصد افزایش به 
دلیل مصرف بالاتر از الگو شــده اند و در مجموع 
۲۳درصد افزایــش تعرفه در قبــض آنها اعمال

 شده است. 
او ادامه داد: بیشترین رقم قبض ها برای دسته 
سوم مشترکان خانگی بسیار پرمصرف صادر شده 
که کمتر از سه درصد مشترکان معادل ۸۵۰ هزار 
مشترك را شامل می شود که بیش از دو برابر الگو 

مصرف داشته اند.
 معــاون بــرق و انــرژی وزارت نیــرو اضافه 
کــرد: بهای بــرق این دســته از مشــترکان نیز بر 
اســاس قانون بودجه به صــورت غیر یارانه ای و 
بر اســاس الگوی افزایش پلکانی تعیین می شود 
و بنابرایــن فقــط برای میــزان مــازاد از دو برابر 
الگوی مصرف بر اســاس نرخ غیــر یارانه ای برق 

محاسبه می شود.
حایــری تأکیــد کرد: ایــن گروه از مشــترکان 
(کمتر از ســه درصد مشترکان خانگی) با اعمال 
روش های مدیریت مصرف به سهولت می توانند 
مصرف برق خــود را به ســطح الگوی مصرف 

کاهــش داده تــا نه تنها شــامل افزایش قیمت 
برق نشــوند، بلکه از کاهش قابــل ملاحظه ای 
در صورت حســاب برق خــود بهره مند شــوند. 
او تأکیــد کــرد: چنانچه اشــتباهی نیز در بخش 
محاسبه قبض مشــترکان رخ داده باشد، اصلاح 
می شــود و حتی در صورت درخواســت مردم، 
امــکان پرداخــت اقســاطی قبوض نیز میســر

 خواهد بود.
علاوه  بر این به تازگی سخنگوی صنعت برق 
در گفت وگویی با شبکه خبر درخصوص بررسی 
قبوض برقی که در محاســبه آنهــا ابهام وجود 
دارد، گفــت: در حدود ۲٫۶ درصد از مشــترکان 
کشــور بیش از دو برابر الگو، مصرف کرده بودند 
کــه برای این موضوع محــل اعتراض مجدد در 

نظر گرفته شده است . 
مصطفی رجبی مشــهدی یادآور شــد: برای 
مثــال در شــهر تهران کــه الگــو ۳۰۰ کیلووات 
ســاعت در ماه است، اگر مشــترکی در یک دوره 
دوماهــه بیش از ۶۰۰ کیلووات ســاعت مصرف 
داشــته باشــد، مقــدار بیــش از ۶۰۰ کیلووات 
بــا میانگین خرید بــرق انرژی هــای تجدیدپذیر 
محاســبه می شــود. رجبی مشــهدی افزود: این 
دســته از مشــترکان کــه ابهامــی درمصرف یا 
مبالغ قبــض برق خود دارند، می توانند نســبت 
به ثبت درخواســت بررســی قبوض خود اقدام 
کننــد کــه البته بــرای این گــروه از مشــترکان 
امکان تقســیط تا ســه قســط نیز در نظر گرفته

 شده است.
از  بیــش  داد:  ادامــه  از  همچنیــن  وی   
۲۵ میلیون مشــترک برق در کشــور در ســطح 
الگو بــرق مصرف کرده بودند که از آنها تشــکر 
می کنیــم. مصطفی رجبی مشــهدی ادامه داد: 
بهای بــرق این تعداد تنها هفــت درصد اضافه 

شده است.

و  تجــارت  بانــک  همــکاری  تفاهم نامــه 
شــرکت پروازکاران در ســال «تولید؛ پشــتیبانی ها، 
مانع زدایی ها» با حمایت از پلت فرم Seateto و ارائه 
تســهیلات به ایرلاین ها و آژانس های مســافرتی و 
پشتیبانی از صنعت هوانوردی با حضور اشرف نژاد، 
عضو هیئت مدیره، شــریفیان، معاون مدیرعامل در 
راهبری بازار و توســعه کســب وکار بانک تجارت و 
کاراندیش، رئیس هیئت مدیره شــرکت پروازکاران 

منعقد شد.
بــه گــزارش روابط عمومــی بانــک تجــارت، 
در مراســمی بــه میزبانی ایــن بانک و بــا حضور 
بانــک تجارت،  اشــرف نژاد، عضــو هیئت مدیــره 
تفاهم نامــه همــکاری با شــرکت پــروازکاران به 
امضای شــریفیان، معاون مدیرعامــل در راهبری 
بازار و توســعه کســب وکار بانک تجارت و علیرضا 

کاراندیش، رئیس هیئت مدیره پروازکاران رسید.
اشــرف نژاد، عضــو هیئت مدیره بانــک تجارت 
در این مراســم با اشاره به ســرعت تغییر و تحول 
خدمــات بانکی از ســنتی به ســمت مدرن شــدن 
گفــت: فعالیت هــای بانــک در ابتدا بــه خدمات 
شــعب و به صورت محدود در قالب خدمات نوین 
خلاصه می شــد، اما امروزه بــا هدایت فرایندها به 
سمت دیجیتالی شدن و توســعه کسب وکار، بانک 
تجارت از طریق شرکت تکنو  تجارت به عنوان مرکز 
نــوآوری بانک با انعقــاد تفاهم نامه های متعدد با 

شرکت های دانش بنیان و اســتارت آپ ها سعی در 
ارتقای ارائه خدمات نوین دارد.

معاون مدیرعامل بانک تجارت در امور اعتباری 
یادآور شــد: تأمیــن مالی خریداران و فروشــندگان 
کالا و خدمــات بــا رعایــت بهداشــت اعتباری و 
قانون عملیات بانکی بــدون ربا، مطابق با مقررات 
و بخش نامه هــای داخلــی بانــک و در چارچوب 
ضوابــط بانک مرکــزی جمهوری اســلامی ایران 
انجام می پذیرد و بانک تجارت همواره ســعی دارد 

این خدمــات را به صورت شخصی سازی شــده به 
مشتریان خاص خود ارائه کند.

شــریفیان، معاون مدیرعامل در راهبری بازار و 
توسعه کســب وکار بانک تجارت، با اشاره به مفاد 
تفاهم نامه با شرکت پروازکاران گفت: امیدواریم در 
مدت یک ساله این تفاهم نامه تجربه تعامل سازنده 
موفق، ســازگار با منافع بانک و شرکت پروازکاران 
آسمان گستر به نحو مطلوب دنبال شود و با امضای 
تمدیــد تفاهم نامه همــکاری در آینــده، گام های 

بلندتری برداشته شود.
معاون مدیرعامــل در راهبری بازار و توســعه 
کســب وکار بانک تجارت با استقبال از همکاری این 
شــرکت افزود: بانک تجارت علاقه مند اســت تا در 
راستای ایفای نقش فعال در توسعه اقتصاد پایدار، 
از ظرفیت های ایــن تفاهم نامه در جهت انتفاع دو 

طرف استفاده شود .
کاراندیش، رئیس هیئت مدیره شرکت پروازکاران 
آسمان گســتر نیز با ابراز خرســندی از امضای این 
تفاهم نامه گفــت: یکی از کارهای شایســته بانک 
تجارت در شــرایط فعلی اقتصاد کشور، حمایت از 
شــرکت های دانش بنیان و استارت آپ هاست و ما 
برای ادامه روند انجام کار به حمایت و پشــتیبانی 
یک بانــک مطمئــن و توانمند نیاز داشــتیم که با 
مذاکرات فی مابین و مشــاهده توانمندی های بانک 

تجارت این مهم صورت پذیرفت.
شــرکت دانش بنیان پروازکاران که با نام تجاری 
Seateto و بــا آدرس Saeteto.ir فعالیت می کند، با 
راه اندازی اکوسیستم حراجی در حوزه بازار خدمات 
پــروازی فعال بوده و زمینه  تأمیــن و قیمت گذاری 
عادلانــه میان متقاضیــان و ایرلاین های ارائه کننده 

خدمات پروازی را فراهم کرده است.
مشــتریان می توانند با ثبت درخواست خود در 
پلت فرم seateto.ir از تســهیلات تخصیصی بانک 

تجارت در این حوزه بهره مند شوند.

پروازکاران انعقاد تفاهم نامه بانک تجارت با شرکت 

شــرق: مانند بسیاری دیگر از مشکلات کشور، این یکی نیز مشکلی است 
آشــکار و راه حل آن هم واضح؛ مشکل بهره برداری و نگهداشت میادین 
مشــترک هیدورکربنی ایران با کشورهای همســایه و شیوه تأمین مالی و 
توسعه و برداشــت از آنها و راه حل آن: پول؛ حلال همه مشکلات. وزیر 
نفت جدید هم به خوبی با این مشــکل آشناست؛ چراکه از روز نخست 
کاندیداتوری برای وزارت تا حال که وزیر شده و مشغول سفرهای استانی 
اســت، بارها به این معضل اشاره کرده است. «جواد اوجی» در تازه ترین 
ســخنان خود که در ســفر به پایتخت نفتی ایران، خوزســتان انجام شد 
به خبرنگاران گفت: «خدا را شــاکرم که توفیق داد سومین سفر استانی 
و کاری را در اســتان خوزستان باشم؛ اســتانی که ۷۴ درصد تولید نفت 
کشور از میدان های آن تأمین می شود» و آنجا بار دیگر مسئله میدان های 

مشترک را به میان آورد.
قول وزیر به آقای رئیسی

میادین مشــترک موقعیتی ویژه دارند. «غلامحسین حسن تاش» پیش 
از این در مصاحبه با «شــرق» در توضیح ایــن موقعیت گفته بود درباره 
نحوه بهره برداری از ذخایر مشــترک هیدروکربنی متأســفانه هیچ قانون 
بین المللی ای وجود ندارد؛ یعنی ممکن است مثلا یک سوم وسعت یک 
میدان در محدوده تحت مالکیت یک کشــور و دوســوم آن در محدوده 
کشور همســایه باشد، ولی کشوری که یک سوم را دارد خیلی زود بجنبد 
و در ســمت خود چاه های متعدد بزند و بتواند دوسوم یا بیشتر از ذخیره 
میدان را برداشــت کند؛ در این صورت قانونی وجود ندارد که مانع شود. 
در وضعیت کنونی که ایران تحریم اســت، این اتفاقی اســت که ممکن 

است برای ذخایر مشترک ما بیفتد.
وزیر نفت در ســخنان تازه خود به اهمیت حفظ و نگهداشــت تولید 
در میدان های مشــترک نفت و گاز کشــور پرداخت و گفت: «ما به آقای 
رئیســی قول دادیم که توسعه میدان های مشــترک نفتی و گازی در این 
دولت تعیین تکلیف شــود که بخشــی از این میدان های مشترک هم در 
اســتان خوزســتان و کشور عراق است. در این ســفر هم روند پروژه ها و 
قراردادهایی که در بحث حفظ و نگهداشــت امضا شده و پیشرفت این 

پروژه ها همچنین توسعه میدان های جدید را بررسی می کنیم».
آقای اوجی گفت حداکثر برداشــت نفت از میدان های مشــترک در 
برنامه است و نیز اینکه «آمادگی داریم از ظرفیت سرمایه گذاران داخلی 
و خارجی به منظور توسعه میدان ها، با اولویت میدان های مشترک نفت 
و گاز در قالــب قراردادهای مختف و مشــوق هایی که دولت و مجلس 
و کمیســیون انرژی مدنظر دارد، اســتفاده کنیم»؛ مشوق هایی که دقیقا 
مشخص نیست چه هستند و اگر هم مشخص شود، با این شرایط تحریم 

معلوم نیست کدام شرکت خارجی را قرار است به ایران بیاورد.
ایران میادین مشــترک زیادی با همســایگان دارد؛ هــم میادین نفتی و 
هم گازی، هم خشــکی و هم دریایی؛ با عمان، عراق، عربســتان و کویت. 
مهم تر از همه میدان عظیم گازی پارس جنوبی که با قطر مشــترک است 
و عمده گاز ایــران را تأمین می کند؛ یعنی چیزی حــدود ۷۰ درصد آن را. 
برداشــت گاز از میدان گازی پارس جنوبی از ســال ۱۳۸۰ در ایران و قطر 
آغاز شــد و تا شش ســال بعد هم تراز بود، اما پس از آن، به مدت هشت 
ســال قطر در برداشــت گاز از بزرگ ترین میدان گازی جهان از ایران پیشی 
گرفت و درحالی کــه ظرفیت تولید گاز قطر در میدان پارس جنوبی در آن 
هشت ســال به ۶۰۰ میلیون مترمکعب رســید، ظرفیت تولید ایران ۲۸۵ 
میلیــون مترمکعب در روز بــود. در دولت اول روحانی پیشــرفت پارس  
جنوبی قابل قبول بود. به گزارش روزنامه «دنیای اقتصاد» در سال ۱۳۹۸، 
بهره برداری از میدان مشــترک پارس جنوبی در مرداد ۱۳۹۲ در ایران ۱۱۰ 
حلقه و در قطر ۴۰۱ حلقه بوده اســت. این میزان در اسفند سال ۱۳۹۶ در 

ایران به ۲۵۲ رسید و در قطر همان ۴۰۱ حلقه چاه ماند. اما بنا بود تا سال 
۱۴۰۰ تمامــی فازهای آن از جمله فاز ۱۱ به مرحله بهره برداری برســد که 
نشــد و دلیل آن هم مشــخص بود؛ تحریم. اول توتال فرانسوی ها رفت و 
س پس چینی ها رها کردند و کل سهام آن به پتروپارس واگذار شد و کار به 
سرانجام نرســید. فاز ۱۴ نیز که قرار بود به شبکه گازی کشور متصل شود 
و به گفته مقامات تا ۹۰ درصد هم تکمیل شــده بود، عملی نشــد. شبکه 
گازی ایران که با مشکلات زیادی روبه رو است و نگرانی همه ازجمله وزیر 

نفت این است که در پاییز امسال کشور با کمبود گاز مواجه خواهد شد.
پول نداریم!

مشــکلات تأمین مالی بهره برداری، پیشــرفت و نگهداری میدان های 
مشــترک نه حرفی جدید است و نه بر کســی پنهان. وزیر نفت بر جذب 
ســرمایه گذاری داخلی و خارجی تأکید دارد، اما عضو کمیســیون انرژی 
مجلس به صراحت از دشــواری در انجام این کار سخن می گوید. حسین 
حســین زاده در مصاحبه ای که با خبرگزاری «ایلنا» کرده است، می گوید: 
«توســعه میادین ســرمایه زیادی نیاز دارد؛ ضمن اینکه ما درحال حاضر 
گشایش سیاســی برای صادرات و کســب درآمد برای تزریق به میادین 
را نداریم. اکنون ۷۰ میلیون بشــکه میعانات شــناور در دریا و توان تولید 
چهار میلیون بشــکه را داریم اما سرمایه نداریم». حرف های صریح این 
نماینــده مجلس جای هرگونه قول بی اســاس و تخیــلات را می بندد. 
حسین زاده می گوید: «توسعه میادین مشترک فی نفسه اقدام بسیار مهم 
و اولویت داری اســت، اما این یک واقعیت اســت که پول نداریم. اکنون 
حــوزه گاز پارس جنوبی کــه ۷۰ درصد گاز کشــور را تأمین می کند بیمار 
اســت و اگر تا ۱۴۰۴ فکری به حال آن نکنیم واردکننده خواهیم شــد و 
این در حالی اســت که دومین کشــور دارنده ذخایر جاری و درجای گاز 
هســتیم» و همچنین می گوید: «توســعه میادین در ابتــدای امر نیاز به 
تکنولوژی و پول دارد که ما نداری. نگاه ما به بیرون نیســت، اما باید این 
واقعیت را نیز بپذیریم که منابع مالی نداریم و نیاز به سرمایه گذاری های 

بزرگ در این حوزه داریم».

تهاتر یا مشارکت در تولید؟
حسین زاده نیز کلمه ای را بر زبان می آورد که تا اکنون یکی از پربسامدترین 
کلماتی است که وزرای اقتصادی دولت جدید برای حل مشکلات اقتصادی 
کشــور از آن اســتفاده می کنند که همان تهاتر باشد، اما آن را در معنایی به 
کار می برد که آدمی را به شــک می اندازد که دیگر وزرا و مقام ها هم وقتی 
می گویند تهاتر منظورشــان چیز دیگری اســت. این نماینده مجلس درباره 
تأمین گاز در زمستان و برق در تابستان و لزوم توسعه میادین مشترک گفت: 
«تنها راه توسعه میادین مشترک این است که وارد حوزه تهاتر شویم. اکنون 
حفــاری یک حلقه چاه تا ۱۰ میلیون یورو هزینه دارد و دولت توان پرداخت 
این میزان هزینه را ندارد؛ یعنی شــرکت توسعه دهنده در قبال تولید، نفت 
را برداشــت (کند) و خود به فروش برساند» که در آن واژه «تهاتر» در واقع 
جایگزین چیز دیگری شده است که در ایران صحبت درباره آن به نوعی تابو 
حساب می شود؛ یعنی عقد قرارداد «مشارکت در تولید» با شرکت ها؛ اما این 
شــرکت ها در این وضعیت تحریم از کجا قرار است بیایند، مشخص نیست. 
عضو کمیسیون مجلس سعی دارد هم حرفش را بزند و هم خطوط قرمز را 
رد نکند؛ پس می گوید: «نگاه ما به غرب نیست، اما واقعیت این است منابع 
داخلی هم نداریم، اما می توانیم در تمام منابع تحت الارض، ســطح الارض 
برای توســعه، اکتشــاف و بهره برداری حتی پالایش، فراوری و صادرات بر 
اساس منافع برد-برد قرارداد بلندمت منعقد کنیم؛ در غیر این صورت راهی 
نداریم جز اینکه وام و قرض بگیریم یا از صندوق توسعه ملی برداشت کنیم 
که آن هم ذخیره و انفال اســت و باید حساب شــده خرج شود» که باز هم 
قرارداد بلندمدت اشــاره ای به قراردادهای «مشــارکت در تولید» است که 
عموما برای مدت ۲۵ ســال منعقد می شوند. احتمال دارد مشوق هایی که 
وزیر نفت از آن ســخن می گوید، اشاره به همین قرارداها باشد. شرکت های 
خارجی به کنار که عملا با تحریم جذب جذاب ترین قراردادها هم نخواهند 
شد، اما جواب این پرسش اهمیت دارد که کدام بخش اقتصاد داخل است 
کــه بر فرض تــوان تأمین مالی طرحی چنین بزرگ، قادر اســت به  ازای آن 

فروش نفت در زمان تحریم را بر عهده گیرد؟

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اســلامی گفت: وزیــر صنعت، معــدن و تجارت به 
نخســتین تعهد خود بــه مجلســی ها جامه عمل 
پوشــاند و قیمت ســیمان را به قیمت واقعی خود 

بازگرداند. 
به گزارش مهر، «لطف االله ســیاهکلی» افزود: در 
این دوره صحبت های مبســوطی بــا وزرا برای رأی 
اعتماد در صحن مجلس و کمیســیون ها داشته ایم 

و اعتماد ما به وزرا مشــروط بوده اســت. او شــرط 
حفظ رأی اعتماد را عمل بــه وعده ها و برنامه های 
ارائه شــده برشــمرد و ادامه  داد: توجه به ســیمان، 
فولاد، خودرو، تنظیــم بازار، صــادرات و... از جمله 
برنامه های «ســیدرضا فاطمی امیــن» وزیر صنعت، 

معدن و تجارت بوده است.
 نماینــده مردم قزوین، البــرز و آبیک در مجلس 
شورای اسلامی با اعلام اینکه وزیر صنعت قول داده 

بود که قیمت ســیمان را تا مهرماه به قیمت واقعی 
بازگردانــد، گفت: فاطمی امین با عمل به نخســتین 
تعهد خود به مجلسی ها، قیمت سیمان را به قیمت 

واقعی خود بازگرداند. 
سیاهکلی اضافه  کرد: با همین توانمندی و عزمی 
کــه از فاطمی امین ســراغ داریم، قیمــت فولاد نیز 
تعدیل خواهد شد و اقدام های مناسبی برای خودرو 

نیز ارائه خواهد داد. 

پیــش از این، وزیــر صنعت، معــدن و تجارت با 
بیــان اینکه قیمت ســیمان به نــرخ پیش از قطعی 
برق بازگشــت و قیمــت آن در بورس به کیســه ای 
۲۵ هزار تومان رســیده، گفته بــود: اقداماتی که در 
جریــان کنتــرل قیمــت ســیمان در وزارت صنعت 
انجام شــد، برخورد تعزیراتی و دستوری نبود، بلکه 
اصــلاح ســاختارها منجر به تعادل بــازار و کاهش

 قیمت ها شد.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:
سیمان به قیمت واقعى خود بازگردانده شد


